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Uovo ~udno
vreme koje
nas je sna{lo,

gde nam je
ograni~ena sloboda u
mnogo ~emu,
nemamo ba{ mnogo
izbora u borbi sa
malim nevidljivim,

ali opasnim neprijateljem. Neki od nas imaju
vi{ak vremena, neki rade od ku}e, mnogi su
izgubili svoje poslove, ali ipak je najva`nije
misliti pozitivno koliko god je to mogu}e u
ovim okolnostima. Mnogi od nas sada provode
vi{e vremena sa svojom porodicom {to je
dobra strana svega ovoga. A vi usamljeni,
pogledajte neki dobar film, pro~itajte knjigu za
koju ranije niste imali vremena. Pozovite one
sa kojima niste imali vremena da se ranije vi{e
~ujete...

Mi vas preko na{eg sajta vodimo u
virtuelni svet kulture, kako bi ste videli neke
svetski poznate muzeje, dobre pozori{ne
predstave, koncerte, filmove, zabavu za
decu...

Ovo je prvi put od osnivanja na{eg
lista da nismo iza{li u {tampanom izdanju, ali
vas zato svakodnevno na na{em sajtu objek-
tivno obave{tavamo o svim teku}im aktuelnim
dogadjajima.

Ne zaboravite da sve na{e prehram-
bene prodavnice i dalje rade, pa tako mo`ete
naru~iti hranu ne samo svakodnevno, ve} i za

veliki praznik Vaskrs, koji }emo na `alost slavi-
ti onako kako nam uslovi nala`u.

Ovog Vaskrsa ne}emo po}i u crkve, ali
zato svi na{i hramovi imaju u`ivo liturgije na
svojim FB stranicama. Evo jednog primera: 
“https://www.facebook.com/svstefancikago/“

Vi, kojima je u ovom trenutku
potrebna pomo} u hrani, stariji ljudi,
samohrane majke, siroma{ne porodice u
kojima ste ostali bez posla, obratite se na{oj
crkvi, HO “Na{i Srbi“, kao i prodavnici Lazi}
deli“, oni }e vam priu`iti potrebnu pomo}.

Ili se obratite na{oj redakciji, a mi
}emo vas povezati sa njima.

Jo{ malo dragi moj narode, jer koliko
mi budmo disciplinovani, toliko }emo se brzo
pribli`iti kraju ove po{asti i normalizaciji
`ivota. Svi se borimo sa odsustvom kontrole
nad sobom, ali to ptvrdjuje na{u ja~inu. “Blago
coveku koji sa strpljenjem i nadom u Boga
podnosi sva stradanja u svom zivotu”. Sve }e
ovo postati samo pro{lost, kao {to su i mnoge
nevolje do sada.

Draga bra}o i sestre Isus Hrist je bio u
ve}em isku{enju nego mi danas i zato sledimo
Njegov put i molimo se da pobedimo uvo zlo.

Neka Gospod Blagoslovi i za{titi va{u
porodicu od svakog zla i neka je BO@IJI
BLAGOSLOV uvek sa vama!
Neka Vaskrs donese puno radosti u va{ dom.
Sre}an vam i blagosloven Praznik Isusovog
Vaskrsenja.
HRISTOS VOSKRSE – VAISTINU VOSKRSE!

Po{tovani ~itaoci i prijatelji na{eg lista,

Slavica Petrovi}

RE^ UREDNIKA
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Medjunarodni institut za
{tampu (IPI), navodi u
najnovijem izve{taju da

su vlade “zabrinjavaju}e velikog
broja evropskih zemalja“, naro~ito
u isto~noj i centralnoj Evropi,
iskoristile trenutnu zdravstvenu
krizu kao izgovor za ograni~avan-
je slobodnog protoka informacija,
kao i za udar na nezavisne medi-
je. IPI je Srbiju svrstao u red
evropskih zemalja ~ije vlasti su,
kako se navodi u izve{taju, medi-
jima ograni~ile pristup na informa-
cije, tako {to je vlada preduzela
korake radi centralizovanja svih
informacija o virusu. U izve{taju
takodje stoji da je ta uredba, koju
je u medjuvremenu povukla pre-
mijerka Srbije, delom predstavljala
razlog za hap{enje novinarke Ane
Lali} sa portala Nova.rs, koja je
pisala o uslovima u kojima radi
osoblje jedne bolnice za obolele
od COVID-19.

Opozicija, u svetu pa i u
Srbiji, tokom ove krize i
vanrednog stanja ima su`en
manevarski prostor za delovanje i
ona vezanih ruku silom prilika
tupi svoju kriti~ku o{tricu, dok
vlast okupira ceo javni prostor.
Generalno uzev opozicija se do
sada pona{ala u okvirima pristojne
politi~ke komunikacije i konstruk-

tivno, koliko je to bilo mogu}e,
smatraju sagovornici Danasa. 

Mesec dana koliko traje
vanredno stanje pokazalo je dosad
najcrnje lice vlasti, koja i ovu
situaciju koristi za kampanju, i blage
reakcije opozicije koja zbog izosta-
janja sednica parlamenta osim
saop{tenja, sa ograni~enim dosegom
u javnosti, nema na~in da ponudi
alternativu i suprotstavi se tome.

Trenutnu politi~ku sliku
mo`da najbolje oslikavaju re~i
dvoje opozicionara. Radomir
Lazovi}, aktivista Inicijative Ne
davimo Beograd, za nedeljnik NIN
ka`e da vlast ozbiljno srlja u
ponor diktature. “Vu~i} je postao
jedini akter na politi~koj sceni,
dok su gradjani i cela opozicija u
karantinu. Njegova volja se nigde
ne propituje, o njoj se ne razgo-

vara, ona se prosto izvr{ava. Jer
kao {to premijerka ka`e, on je
{ef“, naveo je Lazovi}.

Marinika Tepi}, pot-
predsednica Stranke slobode i
pravde upozorava da opozicija
sakuplja i dokumentuje podatke sa
kojima }e, kao dokazima i ~injeni-
cama, iza}i kada vanredno stanje
bude ukinuto, kako bi se dokazalo
{ta se sve pod velom vanrednog

stanja ~inilo i zata{kavalo.
Izvr{ni direktor Cesida

Bojan Kla~ar za Danas ka`e da je
pona{anje opozicije, svuda u
svetu, ne samo u Srbiji, veoma
limitirano za vreme ovakvih kriza.
– Osnovni razlog je taj {to opozi-
cija prinudno “tupi“ svoj najve}i
adut a to je kritika vlasti, jer ta
kritika u javnosti mo`e biti
shva}ena na razli~ite na~ine. Tu

Srbija nije izuzetak jer ako pogle-
date rejtinge vode}ih EU politi~ara
vidi se da je ve}ina njih osna`ila
za vreme krize – obja{njava on.

I politi~ki analiti~ar
Dragomir Andjelkovi} potvrdjuje
da je u okolnostima vanrednog
stanja mnogo lak{e delovanje
vlasti jer ona ima mnogo vi{e
mogu}nosti i u normalnim
okonostima, a u vanrednom stanju

ima neograni~ne mogu}nosti.
– Vanredno stanje je

takva forma da vlast mo`e sve a
gradjani ni{ta. A opozicija su opet
obi~ni gradjani koji nemaju pozi-
cije u institucijama. Te{ko mi je
da ih ocenjujem u okolnostima
kada su im vezane ruke, i te{ko
mi je da im bilo {ta savetujem ili
prebacujem. Oni imaju su`en pros-
tor i malo toga mogu da urade.

Prava bitka }e po~eti kada se
zavr{i vanredno stanje. Tada }e
biti va`no pitanje za opoziciju da
li je vanredno stanje adekvatno
uvedeno, da li je pona{anje vlasti
bilo u skladu sa normama.
Vanredno stanje mo`e biti veoma
bitna tema ako opozicija na njoj
bude insistirala – zaklju~uje
Andjelkovi}.

Opozicija u bojkotu ne
veruje u mogu}nost da je zameni-
ca direktora Instituta za javno
zdravlje “Milan Jovanovi} Batut“
Darija Kisi} Tepav~evi} na~inila
lapsus zbog kojeg je deo javnosti
pomislio da su izbori raspisani,
iako je postojalo saznanje o tome
da je virus korona stigao u Srbiju,
ali ne veruje ni u sposobnost vlasti
da se nosi sa ozbiljnom situaci-
jom. 

Kisi} Tepav~evi} je
naime najpre na RTS rekla da je
prva infekcija korona virusom
izolovana 1. marta i da se dva
dana posle toga dogodio i drugi
slu~aj. Izbori su raspisani 4. marta,
a javnost je o prvom slu~aju
virusa obave{tena 6. marta nakon
{to je vladaju}a SNS ve} sakupila
neophodne potpise za predaju liste
tako {to su ljudi masovno ~ekali
zbijeni u redovima {irom Srbije
ispred odbora te stranke. Kesi}
Tepav~evi} se kasnije ispravila i
navela da je prvi slu~aj registrovan
u prvoj nedelji marta, a pred-
stavnici opozicije koja ne}e
u~estvovati na izborima smatraju
da je na to naterana.

MARIJANA MALJKOVI]

Odspecijalnog 
izve{ta~a

www.serbianmirror.com

VLAST ZA VREME PANDEMIJE

Srbija i Kosovo su jo{ 2013.
godine, prema dogovorima
u Briselu, razmenili oficire

za vezu – zvani~nike kojima je
radno mesto u misijama Evropske
unije u Beogradu i Pri{tini, a u
opisu posla im je komunikacija
Beograda i Pri{tine. Skoro sedam
godina kasnije, njihova uloga
sti`e u fokus javnosti.
“Komunikacija sa Pri{tinom se na
dnevnom nivou odvija posred-
stvom oficira za vezu i lokalnih
zvani~nika. Izazov pred nama
name}e potrebu da se svakod-
nevno re{avaju problemi koji iskr-
savaju, poput prelaska saniteta i
pacijenata preko administrativne

linije ili dopremanja lekova i
medicinskog materijala“, ka`e
direktor kancelarije za KiM
Marko DJuri}. On navodi da je
zaustavljanja {irenja virusa u sev-
ernom delu Kosovske Mitrovice i
Zve~anu kroz uvodjenje karantina
– zajedni~ki poku{aj.

Zamenik pomo}nika
dr`avnog sekretara i specijalni
izaslanik SAD za Zapadni Balkan
Metju Palmer ocenio je, da je
saradnja Srbije i Kosova u vezi sa
pitanjem korona virusa ohrabru-
ju}a i retko dobra vest u ovoj
situaciji. On je u intervjuu za
Glas Amerike rekao da je
pove}ana trgovina izmedju

Beograda i Pri{tine i da postoji
saradnja u zdravstvu. “Tako da je
ohrabruju}e videti da Srbija i
Kosovo nalaze zajedni~ke ta~ke i

saradjuju da bi prevazi{le zajed-
ni~ki pretnju“, rekao je Palmer.

Organizacija njihovog
sastanka gotovo da je bila

“nemogu}a misija“, razmenjivale
su se te{ke re~i i o{tre poruke, a
onda su se u nedelju dana najpre
sastali na mostu koji spaja podel-
jeni grad, pa potom obavili i tele-
fonske konsultacije, pi{e Bi-Bi-Si
povodom susreta gradona~elnika
severnog i ju`nog dela Kosovske
Mitrovice, Gorana Raki}a i
Agima Bahtirija. Ta slika dijaloga
dvojice gradona~elnika predstavlja
novu realnost na Kosovu, ocenju-
je Bi-Bi-Si.

Marko Djuri} i Sami
Uka iz pri{tinskog ministarstva
zdravlja saglasni su da koron-
avirus ne poznaje politi~ke razlike
ni granice i da zato

KORONA PRIBLI@ILA BEOGRAD I PRI[TINU

Dr Kon, Vu~i} i dr Pelemi{ sa jedne od konferencija za {tampu

Metju Palmer i Ana Brnabi}
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Pandemija virusa Covid 19
je pokazala mentalitet
raznih nacija. Maskice su

masovno po~ele da se koriste, ali
zato maske uveliko padaju.

Kinezi su pokazali
koliko su disciplinovani i koliko
po{tuju preporuke svojih vlasti.
Oni su navikli na ~vrstu ruku.
Te{ko bi bilo kontrolisati 1,4 mil-
ijarde ljudi bez autoriteta i jakih
mera. Jo{ od pandemije svinjskog
gripa 2009., Kinezi i mnogi drugi
Azijati su masovno nosili maske
na ulicama, po aerodromima,
tr`nim centrima...

Zapadnjaci su u velikoj
meri pokazali svoju samo`ivost i
neorganizovanost u vanrednim
situacijama. Oni su od II svetskog
rata `iveli bezbri`no i opu{teno, i
nisu iskusili velike krize. Kriza,
koja ih je zadesila 2008. je bila
malo pivo u odnosu na trenutnu
pandemiju. Zato su masovno
po~eli da prazne rafove, a
ispostavilo se da im je glavna
namirnica toalet papir, {to mi je
potpuno nepojmljivo. Logi~no mi
je da se masovno kupuje konzervi-
rana hrana i fla{irana voda, ali bez
toalet papira se mo`e `iveti. U
nekim kulturama se toalet paipir
mnogo redje koristi, jer se ljudi
tamo peru posle odlaska u toalet.
U australijskim i francuskim
supermarketima smo videli tu~u i
otimanje oko namirnica. U [pani-
ji je medicinsko osoblje masovno
pobeglo iz stara~kih domova, osta-
viv{i stare sugradjane da umiru od
`edji i gladi. Na dr`avnom nivou

su evropske zemlje takodje
pokazale egoizam. Videli smo vi{e
primera zaplene medicinske
pomo}i, koja nije bila upu}ena
njima, ve} samo prevo`ena preko
njihovih teritorija i aerodroma.
Ugro`enoj Italiji dugo nije stizala
pomo} od EU, ~ija je Italija ~lan-
ica, ve} od Kine i Rusije. Nemci
imaju vi{e respiratora nego {to im
je potrebno, ali im nije padalo na
pamet ni da prodaju, a kamoli

poklone respiratore Italiji i [paniji
(takodje ~lanicama EU, kojom
Nema~ka u velikoj meri vlada).
Velike zapadne korporacije su
pokazale svoj egoizam i masovno
otpustile milione ljudi, ostaviv{i ih
na cedilu. U Americi milioni osta-
ju bez posla. Pomenute korporaci-
je znaju da }e lako na}i nove rad-
nike kad pandemija prodje. Te
kompanije su izuzetno bogate, i da
su htele da iska`u svoju soli-

darnost, i te kako su mogle sebi
da priu{te da ispla}uju plate svo-
jim zaposlenima.

Srbi su pokazali da se
dobro nose sa ovakvim krizama.
Dr`ava je obezbedila dovoljno res-
piratora i za{titne opreme.
Prodavnice su odli~no snabdevene.
Ne fali ni toalet papira ni drugih
namirnica. Bra{na i kvasca ima
vi{e nego dovoljno, a ~ak se ti
proizvodi i izvoze. Preduzete su

stroge mere predostro`nosti i
uglavnom se po{tuju. Zbog svega
navedenog, Srbija se odli~no bori.
Veoma je mali broj zara`enih, a
najmanje gradjana starijih od 65
godina, koji spadaju u
najugro`eniju grupu, {to zna~i da
je izolacija urodila plodom.
Volonteri, deca i mladje kom{ije
im donose namirnice, a oni ih
preuzimaju sa maskama i rukavi-
cama. Stariji gradjani su se

pokazali kao najdisciplinovaniji i
najodgovorniji. Navikli su oni na
krizne situacije. Rodjeni su u
vreme ili neposredno posle II svet-
skog rata, kada je zemlja bila
razru{ena. Zasukali su rukave i
podigli dr`avu iz pepela. Kad su
uspeli svojoj deci da obezbede
lagodan `ivot, nastupili su ratovi
devedesetih, hiper inflacija i
nesta{ice osnovnih namirnica. U
najboljim godinama su ostali bez

u{tedjevine i posla, pa su po~injali
od nule. Onda ih je zadesilo bom-
bardovanje, bunkeri, pa plja~ka{ka
privatizacija. I to su pregurali.
Sada su nabijeni u stanove. Sede
mirno i ne `ale se. Po{tuju
propisane mere. Mladi im nude
pomo}, a oni ili skromno naru~uju
samo ono {to im je neophodno ili
im govore da im ni{ta nije potreb-
no. Najte`e je onima, koji su
zarobljeni u stanovima i imaju

male terase ili ih uop{te nemaju.
Bolje prolaze oni koji `ive u
ku}ama i imaju dvori{te. Postoji i
deo na{e populacije koja je neod-
govorna, a to su uglavnom mladji
od 60 godina, pa se de{avalo da
su masovno popunili {etali{ta i
parkove i ro{tiljali na izleti{tima.
Razumem da se virus te`e prenosi
na otvorenom prostoru, ali kada su
ljudi previ{e blizu jedni drugih,
{to je bio slu~aj pretpro{log viken-
da, virus se lak{e prenosi, a pogo-
tovu {to se dru`enje na otvorenom
nastavilo i po stanovima i ku}ama.
No, takvi ,,KOVIDioti’’ (novi ter-
min) ipak ~ine manjinu.

U svakom slu~aju, i ovo
}e pro}i. Maske su pale, a skinu}e
se i maskice. Vrati}emo se svojim
obavezama. Italijani, koji su ski-
dali zastave EU i umesto njih
stavljali ruske i kineske }e ponovo
vratiti zvezdice umesto ruskih i
kineskih zastava. Zapadne zemlje,
kojima su Rusi pomogli }e nas-
taviti sa sankcijama protiv Rusije,
a nisu ih ni ukinuli za vreme
ruske pomo}i njihovim gradjani-
ma. Krenu}e jo{ ve}a jurnjava za
novcem, jer }e ekonomije biti
uni{tene. Oni, koji imaju malo vi{i
nivo svesti, }e promeniti stil
`ivota i povu}i se u prirodu. U
ovakvim situacijama ljudi shvataju
koliko je bolje imati ku}u na selu.
Medjutim, ve}ina }e to zaboraviti,
i vrati}e se plitkim pri~ama po
kafi}ima, a sela sa prelepom
prirodom }e ostati prazna, {to je
za pomenutu manjinu, koja }e se
vratiti na selo bolje, jer }e u miru
i sa strane posmatrati gungulu. U
svakom slu~aju, i ovo }e pro}i.
Bitno je da {to ve}i broj ljudi
sa~uva fizi~ko i mentalno zdravlje.

Smrt Koroni, sloboda
narodu!

MASKICE SE NOSE, ALI MASKE PADAJU

DEJAN MARINKOVI]

Odstalnog 
saradnika

“moramo svi zajedno da se bori-
mo“. Ipak, Srbija i Kosovo mnoge
stvari nastavljaju da rade odvo-
jeno, poput evidencije obavljenih
analiza u laboratorijama u
Beogradu i Pri{tini. Dok je komu-
nikacija Beograda i Pri{tine dvos-
merna, u javnost se i dalje {alju
odvojeni podaci o broju umrlih,
zara`enih i oporavljenih pacijena-
ta, navodi Bi-Bi-Si.

“Mi svakodnevno vodi-
mo evidenciju o broju
novoobolelih u ve}inski srpskim
sredinama, a Pri{tina vodi svoje
evidencije o zara`enima u alban-

skim sredinama”, ka`e
DJuri}. On dodaje da
je Pri{tina u pojedinim
sredinama pomogla da
se na{i gradjani testira-
ju, kao {to smo i mi
njima pomogli da
kamioni sa osnovnim
`ivotnim namirnicama
stignu i u albanske sre-
dine na Kosovu.

Od ukidanja
taksi na sirovine 15.
marta do 8. aprila iz
centralne Srbije na Kosovo
otpremljeno je robe u vrednosti od

7,1 milion evra. Prema podacima
Kancelarije za KiM, za borbu pro-

tiv epidemije
Srbija je Kosovu
dostavila 30.000
maski, 36.000
rukavica, 10.000
kapa, 20.000
kalja~a, 90 kom-
binezona, 200
vizira… Takodje,
na KiM je stiglo
oko 250 intervent-
nih kamiona sa
hranom, sredstvi-
ma za higijenu i

drugim namirnicama. Organizaciju
zdravstvenog sistema poma`u epi-

demiolozi iz centralne Srbije koji
po potrebi odlaze na teren.

“Na administrativnim
prelazima Merdare i Kon~ulj
dnevno u proseku prodje 100
kamiona, ranije je bilo 200. Ipak,
ovo je daleko od toga da se ne{to
ozbiljno de{ava, jer je vrednost
otpremljene robe ~ak ~etiri puta
manja nego pre uvodjenja taksi”,
ka`e ministar Ljaji}. “Uglavnom
su to sirovine. Najvi{e se izvozi
p{enica, zatim kukuruz, azotna,
mineralna i hemijska djubriva,
bra{no…”, ka`e ministar trgovine
Rasim Ljaji}. 

Rasim Ljaji}
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Milo{ Babi}, srpski nau~nik koji
radi na Univerzitetu u Arizoni i
bavi se bioin`enjeringom pobija

sve teorije zavere, koje se svode na tvrdnje
da je koronavirus nastao u laboreatoriji. On
je u detaljnoj objavi na Facebooku objas-
nio za{to, sa nau~ne ta~ke gledi{ta – dakle,
jedine koja se ra~una – pri~a o tome da je
novi koronavirus nastao u laboratoriji – ne
pije vodu.

Evo njegovog obja{njenja:
“Mi koji se bavimo

bioin`enjeringom imamo niz alatki koje su
nam dostupne za to. Od klasi~nih enzima
(endonukleaze, rekombinaze, itd.) preko
novijih tehnologija (CRISPR) sve do
upotrebe hemijski izmenjenih biolo{kih
molekula (recimo upotreba klik-hemije u
molekularnoj biologiji), dizajn se mo`e ura-
diti na mnogo razli~itih na~ina. Svaki od
tih na~ina iza sebe ostavlja i vrlo jasne
tragove, kojima se mo`e prepoznati dizajni-
rani organizam, gen, ili deo organizma.

Da nije tako, izmedju ostalog, ne
bismo imali raspravu oko GMO, jer bi
kompanije mogle da naprave GMO orga-
nizme i da prosto ka`u da su to prirodne
stvari. Ali ne mogu.

Povrh toga, imamo i par dodatnih
~inilaca. Na{e trenutne sposobnosti dizajni-
ranja bilo ~ega su ograni~ene u odredjenim
aspektima koji su komplikovani za
obja{njavanje; ali ukratko, mo`e se re}i da
mi ili moramo da dizajniramo od nule, ili
da “ukrademo” ne{to {to ve} postoji u
prirodi.

Recimo, ja bih mogao da uzmem
genom ljudskog koronavirusa i da u njega
ugradim neki protein iz {i{mi{a, i da time
proizvedem opasniji virus (ovo je zapravo i
uradjeno jednom pre {est godina u seriji
studija koje su istra`ivale kako nastaju
opasni virusi, i kako mo`emo da ih br`e
detektujemo i da se od njih odbranimo). Ali
onda bih time napravio virus koji je
o~igledno in`enjerisan, po{to ima gene
ljudskog koronavirusa i onda paf, jedan deo
koji je prekopiran iz druge vrste.

Ako ne radim tako, morao bi da
dizajniram od nule, {to em proizvodi jako
lo{e rezultate za sada, em proizvodi gene
koji ne li~e ni na {ta iz prirode (i otud su
opet prepoznatljivi kao in`enjerisani).

Ni~ega od toga nema u
SARS-CoV-2 virusu. Naprotiv, u sekvenci
jasno vidimo tragove postepene evolucije
kojom se virus prilagodio da inficira ljude.
Dva specifi~na dela virusa koja su kriti~na
za epidemiju ne samo {to pokazuju
prethodnu evoluciju, ve} nastavljaju da
evoluiraju pred na{im o~ima kako se virus

{iri i deli u nove sojeve.
Dokazi su

prili~no apsolutni. Ako
znamo ne{to o ovom
virusu, znamo da on nije
nastao ve{ta~ki.

I kad smo ve}
na temi, vredi primetiti
jo{ ne{to. Virolozi i epi-
demiolozi ve} pedeset
godina upozoravaju da
je na{ moderni, povezani
svet veoma ranjiv prema
novim virusima. HIV
epidemija je odli~an
primer (HIV je nastao iz SIV virusa koji
inficira {impanze u Africi). Ebola i
Marburg su zapretili nekoliko puta. Prvi
SARS virus je trebalo da bude ogromno
upozorenje. Na srednjem istoku se pre par
godina pojavio MERS virus, takodje vrsta
koronavirusa, koji je pre{ao na ljude iz
kamila, i koji ubija 60 odsto zara`enih – ali
se na sre}u jako sporo prenosi.

Dakle, imali smo gomilu upo-
zorenja. Re{enje koje je predlo`eno je svet-
ska mre`a klinika koje prate zoonoti~ke
viruse (tj. viruse koji nastaju u `ivotinjama
i prenesu se na ljude), i koje bi imale
sposobnost da brzo detektuju viruse i uvedu
karantine i ranu detekciju. Da bi se spre~ila
upravo ova situacija, u kojoj se nalazimo
danas.

To nije uspelo, po{to mnoge
dr`ave ne `ele da imaju u sebi jedinice
koje internacionalno dele podatke o

zdravstvu; a povrh toga, bila je pri~a da je
prosto preskupo odr`avati tako ne{to.
Ameri~ki predsednik Obama je uveo
mini-verziju takve mre`e kroz CDC; ali je
predsednik Tramp odmah 2017. godine

ugasio najve}i deo tih lab-
oratorija.

Tako da ako vam
treba neka politi~ka meta,
uzmite ovo. Za sada nema
pomo}i, ova epidemija
mora da se prebrodi. Ali
kad je prebrodimo, i kada
se stvari vrate u neku nor-
malu, setite se da
politi~are treba gurati da
se uvede epidemiolo{ka
mre`a na svetskom nivou,
i da se po~ne sa ozbiljnim
stru~nim pra}enjem virusa.

Umesto politi~kih prepucavanja, i raznih
pri~a o zaverama. To bi bila daleko kon-
struktivnija upotreba vremena i novca nego
prakti~no bilo {ta drugo“.

Izvor: “Tamo daleko”

SRPSKI LEKAR IZ ARIZONE:
KORONA NIJE IZ LABORATORIJE!

www.serbianmirror.com
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U[paniji i Italiji je bilo
besa zbog nedostatka
koordinisanog evropskog

odgovora na koronavirus, dok se
za one izvan bloka, poput Srbije,
odbijanje osetilo jo{ sna`nije.
Dok se pandemija virusa kovid
19 {iri, rivalske sile rasporedjuju
“meku mo}“ kako bi uz pru`anje
pomo}i ostvarile svoje spoljnopo-
liti~ke ciljeve, ocenjuje Gardijan
u tekstu u kojem ukazuje na
“takmi~enje” Rusije, Kine i EU
za naklonost Srbije. Situacija sa
korona virusom je na mnogo
na~ina produ`etak prethodne bitke
za srce i um u Srbiji, pi{e britns-
ki Gardijan i dodaje da je
istra`ivanje sprovedeno u decem-
bru pro{le godine pokazalo da su
mnogi Srbi verovali da su Rusija
ili Kina najve}i donatori u
poslednje dve decenije, dok je
EU u stvari dala oko 100 puta
vi{e od bilo koga drugog, pi{e
Politika.

List navodi da su prvo

Kinezi do{li u Beograd, sa avion-
ima opreme i {est medicinskih
stru~njaka koji su pomogli da se
koordini{e nacionalnu koron-

avirusnu politiku uz ocenu da je
srpski predsednik pun emocija u
znak zahvalnost poljubio kinesku
zastavu i kritikovao EU zbog
nedostatka pomo}i. Zatim su
do{li Rusi, sa manje bitnim, ali
svejedno do~ekanim resursima u

vojnim avionima uz brojne medi-
jske fanfare. Na kraju do{li su iz
EU, poentiraju}i da su oni na
ovim prostorima sve vreme i da

su finansirali znatno vi{e nego
Kina i Rusija zajedno.

Gardijan dalje pi{e da je
u Srbiji, zemlji kandidatu za ~lanst-
vo u EU, ali se, kako navodi list,
udvara Moskvi i Pekingu posled-
njih godina, vrlo primetna raskrsni-

ca konkuretskih “koronavirusnih
diplomatija”. EU poku{ava da
doka`e da razgovor o evropskim
vrednostima i solidarnosti nisu

samo prazne re~i, za Kinu
promena naracije je da se
dr`ava predstavi kao
re{enje korona virusa, a ne
njegov uzrok, dok, pi{e
list, Rusija koristi skromni-
ja sredstva za maksimalan
efekat.

U Srbiji je sve
po~elo 15. marta kada je
predsednik Vu~i} pro-
glasio vanredno stanje,
istog dana kada je
predsednica EK Ursula
fon der Lajen sugerisala
zabranu izvoza medicin-

skog materijala iz bloka, {to je,
navodi list, razljutilo Vu~i}a i
dovelo do emotivne reakcije.

“EU je u po~etku bila
malo spora i nespretna. To se
~esto de{ava sa EU, naravno da
ne mo`e biti tako brza i interven-

cionisti~ka kao {to mogu biti
Kina ili Rusija”, rekla je Milena
Lazarevi} iz Centra za evropsku
politiku u Beogradu.

Zvani~nici Srbije
navode da kineski stru~njaci,
koji su ostali u zemlji, sada vode
vladinu politiku korona virusa i
za razliku od ve}ine Evrope,
Srbija sledi kineski model izo-
lacije ~ak i blagih slu~ajeva
korona virusa u velikim teren-
skim bolnicama.

Dodaje se da se srpski
zvani~nici nadaju da }e rana pri-
mena strogih kineskih mera
zna~iti da }e zemlja izbe}i veliku
epidemiju kakve se vidjaju u
zapadnoevropskim zemljama.

Rusija je takodje poslala
pomo}, uglavnom dezinfekciona
sredstva za bolnice i ulaze u stam-
bene blokove, a od Vu~i}eve kri-
tike, EU naporno radi na prikazi-
vanju na~ina na koje je pomogla
Srbiji, prenosi Tanjug. 

Marijana Maljkovi}

KORONA VIRUS DIPLOMATIJA
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Svedoci smo da ljudi umiru, a oni koji
pre`ive imaju do`ivotna o{te}enja
organa, mo`da i ~itavih sistema

organa.
Svedok sam poslednje velike pan-

demije Svinjskog gripa, sa te{kim respira-
tornim infekcijama izazvanim Influenca A
virusima. Be{e to godine 2009. Bilo je te{ko.
Nisam mogao da izbegnem ni sezonske epi-

demije influence ( gripa), koja svake godine
odnese desetine hiljada `ivota. Ali, pandemi-
ja danas se ne mo`e da uporedi sa bilo
kojom epidemijom od ranije.

Influenca mo`e da obori sa nogu
mnogo starijih i po nekog mladjeg.
Predamnom su se ljudi jednostavno gubili,
nestajali i umirali u miru i spokoju. Infekcija
Korona virusom ima druga~iji – dramati~an
razvoj bolesti. Iz blage naglo i iznenada
eskalira u nekontrolisanu fazu oboljevanja
vi{e organa. Pacijenti umiru na sasvim drugi
– zastra{uju}i na~in, U klini~koj slici domini-
ra vrlo te{ko konztrolisana “upala plu}a“.
Te{ko disanje brzo dovodi do pani~ne reak-
cije borbe za svaki udah, a jo{ vi{e za pot-
pun izdisaj.

Neki pacijenti ulaze u septi~ni
{ok pra}en kolapsom vi{e organa, po `ivot
opasnu inflamatornu reakciju pri ~emu
imuna-odbrana aktivira vi{e razli~itih signal-
substanci. Vi{e vitalnih organa ne mogu da
odr`e svoje biolo{ke funkcije. Na sve to
mo`e da se nakalemi poreme}aj od klini~ara
nazvan “{ok-plu}a“, gde dolazi do akutnog
razaranja plu}nog parenhima, `ivih }elija
svih delova plu}nog tkiva. Rezultat je ozbil-
jan pa i fatalan poreme}aj u razmeni gasova.
Posledice su trajne i ako pacijent pre`ivi
akutnu fazu infekcije, i to ne samo plu}a ve}
i drugih organa.

Na pitanje za{to nemamo ni prib-
li`no efikasan metod za le~enje odgovor je
kratak i jasan: 

– Mi ne znamo ko je virus
KOVID-19.                

Najdublji i najsna`niji strah je da
ni sam virus ne zna ko je. Javnost nije upoz-
nata ni sa virusima Kovid-18. Pa, {ta onda
o~ekivati od K-2o i K-20+?

I dalje ostaje otvoreno pitanje koji
je od ovih bio aktivan u kom delu sveta – u
kojoj populaciji?

Klini~ke slike nisu identi~ne. ~ak
se i ne podudaraju u mnogim momentima
bolesti – onima iz Kine i onima u Italiji,
[paniji, Engleskoj. Za SAD jo{ ne znamo. O
svemu tome nema javnih izve{taja.
Epidemija je i dalje na uzlaznoj putanji na
mnogim mestima, a nigde nije ugu{ena.

Klini~arima se name}e i slede}e
pitanje:                     

– Da li virus funkcioni{e pod kon-

trolom vlastitog genetskog koda ili je ovaj
poreme}e (o{te}en?) – pa je komunikacija
izmedju sekvenci u genu prekinuta. Virus se
pona{a “iracionalno“ bez komande za akcije
i cilja infekcije.

Ovo nam name}e i jo{ drasti~nije
izvedreno pitanje – kako je do toga moglo
da dodje?                  

I virusi prolaze kroz svoju evoluci-
ju. A to traje. Da li je ovo danas ishitrena
posledica manipulisanja u nekoj, ili jo{ opas-
nije, nekim labaratorijama?

Genetski in ìnjering – KRISPR – je
mo`da negde izmakao kontroli. Dobiveni su
bastard naslednici – nelegitimna deca, koja
srljaju poput muve bez glave. A ta su
najopasnija. Neura~unljiva, pa prema tome i
nepredvidljiva.

Ali, i bastardi imaju o~eve.
Na`alost, naj~e{}e nepoznate.

Ko je ovde i gde bio za~etnik rad-
janja virusa smrti vreme }e pokazati. Dotle
}e virus (na alat. otrov) da hara dalje plane-
tom?

Na kraju cele ove pri~e ostaje ne
odgovoreno pitanje – ako imamo vi{e
“degenerisanih“ KOVID 19 za koji }emo
dobiti vakcinu?

Ja sam, ipak, genuini klini~ar. I to
iz kategorije onih {to malo znaju, ali podos-
ta mogu – nepopravljivih optimista – hirur-
ga. Za nas je uvek bila deviza - i nad popom
ima pop. Neko }e i ovome prineti kandilo,
njemu }e kolege, srodni, zapaliti tamjan. I
po{to sam Srbin, od majke topli~anke rodjen
i oca Srbina sa Korduna za~et, ostajem tvr-
doglavi inatd`ija.

^ak sam i sa srpskim arhajskim
genom u krvi, pa zato verujem da }emo i sa
ovom po{asti iza}i na kraj. Cena je visoka,
ali svet ostaje. Srpski narod opstaje.

Samo, strpljenja i discipline mora
biti. Moramo da koristimo jedino sredstvo
koje imamo na raspolaganju. Izolaciju svako-
ga od svakog. U ovom momentu ~ovek mora
da be`i od “otrova“. Pre ili kasnije na}i
}emo protivotrov.

Mihailo Petra Vukas, 
akademik, doktor medicine

Getebrog, [vedska

Samo, strpljenja i discipline
mora biti. Moramo da koristimo
jedino sredstvo koje imamo na
raspolaganju. Izolaciju svakoga
od svakog. U ovom momentu
~ovek mora da be`i od “otrova“.
Pre ili kasnije na}i }emo protiv-
otrov.

Hirurg koji je hiljadu puta
dr`ao ljudsko srce na dlanu.
Lekar, koji je spasao isto toliko
ljudskih `ivota.

Pedagog i mislilac, koji svoje
znanje nesebi~no deli i daruje
drugima.

Humanista i spasilac ljudi u
nevolji i bolesti.

Pisac koji istra`uje igru i
istinu sudbine ~ove~anstva.

^uvar srpske duše u tu�ini.
Vernik, koji veruje u ~oveka i

u Boga.
Dr. Mihailo Petra Vukas

KOVID 19 – ZASTRA[UJU]A SMRT

Internet je preplavljenjen informacijama, poneka teorija o su{tini bolesti je veoma ubedlji-
vo izlo`ena i daje smisao. Nevolja je {to nakon takve ubedljive informacije veoma brzo
ispadne jo{ jedna, koja takodje  ima smisla ali se nikako ne uklapa sa onom prethod-

nom.  [to zna~i, jo{ se pouzdano ne zna koji je efikasan na~in le~enja. Respiratori o~ito
nisu ono {to pouzdano spa{ava `ivote, i niko ne zna kako }e sve ovo da se zavr{i.

Mi{ljenja sam da se treba izdi}i od drve}a i  sagledati celu {umu, a onda donosi-
ti odluke {ta nam je ~initi po zdravoj pameti.

Ju~e na vestima, spiker je govori kako izlazimo iz najgoreg perioda, da ekspo-
nencijalna krivulja sa novim slu~ajevima samo {to nije prestala da se penje i onda prika`u
slu~aj oporavljene bolesnice koju otpu{taju iz bolnice. Aplaudira medicinsko osoblje, ona
ustaje iz kolica i grli mu`a koji je sa~ekuje na vratima. Zastao mi je dah. Ne od sre}e za
tu porodicu, svako im dobro `elim, nego {to sam tu identi~nu scenu, sa istom pacijentkin-
jom ve} videla desetak dana ranije.

[to zna~i po~elo je sa kreiranjem dobrih vesti za narod. {to me potseti na soci-
jalizam i prema{ivanje normi.

Onda opet pomislih, kad se ve} izvla~imo iz krize, ~emu pretvaranje sajmi{ta i
svih drugih velikih objekata po gradovima u masovne bolnice. ^emu dovla~enje hladnja~a
sa ogromnim kapacitetom ispred bolnica za umrle, ~emu hitno pakopavanje svih umrlih bez
rodbine… Name}e se misao da vlast barata sa mnogo poraznijim informacijama, koje je
bolje ne deliti sa narodom.

Oni znaju svoj posao, paniku treba spre~iti, haos nikome dobra nije doneo.
A mi, pamet u glavu. Svako neka razmisli i radi kako misli da je najbolje.
Ja sam kadu napunila vodom da slu`i kao rezervoar. Sve}e i {ibice imamo, ru~ni

otvara~ za konzerve je na pouzdanom mestu.
Daj Bo`e da ni{ta od toga ne zatreba.
Dr Marija Vu~kovi} Molnar Lekar u penziji

Va{a li~na 
mi{ljenja i zapa`anja

www.serbianmirror.com
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Dr Dejan Gli{ovi} radi kao
Clinical research physician
/ Medical Director u jed-

noj od vode}ih kompanija u svetu
koja se bavi klini~kim studijama za
razvoj novih lekova. Pri tome
obavlja posao nezavisnog lekara -
monitora (Medical Monitor) koji
nadgleda pacijente ukljku~ene u
klini~ka ispitivanja kako bi se tre-
tirali u skladu sa Protokolom studi-
je. Pregleda sve ne`eljene efekte
(Adverse Events) i kontroli{e da se
eve to prijavljuje i dokumentuje u
skladu sa propisima. A sve ovo u
kompaniji koja ina~e ne proizvodi
lekove i nema interesa u smislu da
li }e odredjeni lek biti odobren ili
ne, ve} samo pru`a stru~nu
podr{ku farmaceutskim kompanija-
ma i bolnicama koje ispituju svoje
lekove i predaju rezultate o
pokazanoj efikasosti i bezbednosti
u FDA, koji na osnovu njih
odobrava (ili ne) lek za komercijal-
nu upotrebu.

Tim povodom razgo-
varamo sa dr Gli{ovi}em vezano za
trenutna ispitivanja na lekovima za
korona virus.

Radite ve} 10 godina u
jednoj od vode}ih svetskih kom-
panija za klini~ka ispitivanja
novih lekova “Pharmaceutical
Research Associates”, ~iji je posao
sada takodje “Prva linija fronta“,
pa otuda odmah pitanje – Na
kom istra`ivanju trenutno radite i
kakve su mogu}nosti da lek ~iju
primenu ispitujete u Coronavirus
pandemiji uskoro udje u {iru
upotrebu?

- U poslednjih nekoliko
godina radim na ispitivanju imuno-
supresivnih lekova za terapiju
autoimmunih bolesti. Pre toga sam
radio na raznim drugim projektima,
izmedju ostalog na razvoju vakcina
protiv virusa H1N1 (takozvani
svinjski grip), kao i virusa
Influence (sezonski grip). Trenutno
sam uklju~en u novu studiju koja
je odobrena od strane Ameri~ke
agencije za lekove (FDA) sa ciljem
da se ubrzanoispitajedan antivirusni
lek koji je u dosada{njim studijama
in vitro pokazao zavidnu efikasnost
protiv virusa SARS-CoV2 (virusa

odgovornnog za pandemiju
COVID-19). Te{ko je precizno re}i
kada }emo imati dokazano efikasan
lek za COVID-19 ali se u svakom
slu~aju na tome ve} ubrzano radi.
Medjutim i slu~aju ubrzanog pos-
tupka, koji FDA omogu}ava za
odobravanje postoje}eg leka u
novoj indikaciji, taj process obi~no
traje najmanje {est meseci.

U medjuvremenu lek je
zbog urgentne situacije sa epidemi-
jom ve} odobren za pacijente koji
`ele da ga prime pod uslovom da
ispunjavaju kriterijume za u~e{}e u
klini~koj studiji i dobrovoljno `ele
da prime lek koji je jo{ uvek u
eksperimentalnoj fazi. 

Moram da napomenem i
da antivirusni lekovi nisu jedina
opcija u tretmanu ove bolesti. U
le~enju komplikacija od kojih stra-
da ve}ina umrlih, a to su te{ki obli-
ci pneumonije i respiratornog dis-
stres sindroma, veliku ulogu imaju
imunosupresivni lekovi od kojih su
mnogi ve} poznati i dostupni.
Naime, ve}inu tih pacijenata ne
ubije sam virus neko preterana
reakcija imunog systema zbog koja
dovodi dote{kih o{te}enja tkiva
plu}a i drugih vitalnih organa.
Postoji niz ve} poznatih lekova koji
se takodje ispituju u ovoj indikaci-
ji.

Da li je taj antivirusni
lek koji ispitujete ve} u upotrebi
i odobren od FDA za tretiranje
drugih bolesti ili se radi o pot-
puno novom otkri}u?

- Lek je ve} poznat pod
generi~kim nazivom Remdesivir.
Razvijan je za terapiju obolelih od
infecije Ebola virusom ali je u ini-
cijalnim studijama pokazao efikas-
nost protiv Corona virusa. On jo{
uvek nije odobren za komercijalnu
upotrebu ni u jednoj indikaciji ali
je trenutno najperspektivniji od
svih do sada poznatih antivirus-
nih lekova koji deluju protiv
Corona virusa. Zatoga je po
hitnom i ubrzanom postup-
ku FDA odobrilaza pri-
menu kod te{kih obli-
ka COVID-19 u
velikom broju bolni-
ca koje su uklju~ene

u Studiju.
Kako gledate na upotre-

bu ve} postoje}ih lekova i njihovu
efikasnost i da li verujete
da }e uskoro biti dos-
tupna adekvatna ter-
apija?

-
Takozvani “repur-
posed drugs”,
odnosno lekovi
koji se ve} koriste
u drugim indikaci-
jama, su jedan od
najbr`ih na~ina da
se dodje do eventualno
efikasne terapije
COVID-19 jer su ti
lekovi ve} pro{li
potrebne predkli-
n i ~ k e

(posebno toksikolo{ke) kao i neke
klini~ke studije za ispitivanje
bezbednosti u smislu potencijalnih

ne`eljenih efekata. Ina~e,
da bi sasvim novi lek

do{ao do te faze
potrebne su
godine ispitivanja.
U proseku razvoj
nekog novog
leka traje 5-10
godina dok on
ne bude dovoljno
ispitan i spreman

za komercijalnu
upotrebu. Naravno,

nema garancije
da }e neki od

p o s t o -

je}ih lekova biti efikasan i protiv
ovog virusa ali je sigurno vredno
poku{aja. Jedan od takvih lekova je
i hydroyychloroquine koji se koris-
tio u le~enju malarije ali je ovih
dana do{ao u `i`u javnosti kao
potencijalo efikasan u terapiji
COVID-19. Medjutim, u ovom
momentu jo{ nisu izvr{ene validne
studije koje bi dokazale njegovu
efikasnost tako da je preuranjeno
iznositi u javnost neproverene
rezultate.

Ovaj virus nas je sve,
~itav svet, zatekao na spavanju i
bacio na kolena. Nedostatak
adekvatnih testova je stanje
dodatno iskomplikovalo. Posle
mesec dana kako vidite razvoj
situacije u Americi, da li su je
rapidni testovi olak{ali, koliko je

brzi Abbot test doprineo
ve}em broju testiranih,
sta mislite o masovnom
testiranju?

- Ovakva
pandemija se mogla
odavno o~ekivati tako
da to u stru~nim kru-
govima nije veliko
iznenadjenje.Problem
je {to su ovu
situaciju mnoge
zemlje do~ekale
n e d o v o l j n o
spremne, a to je u
velikoj meri slu~aj

INTERVJU Dr. Dejan Gli{ovi}, Medical Director – PRA
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i ovde u Americi. Na sre}u, ovaj
virus nije toliko smrtonosan i dobro
je da nas nije zadesila neka daleko
gora pandemija. Epidemiolozi
odavno upozoravaju na istorijske
podatke po kojima otprilike na
svakih 100 godina naidje neka
katastrofalna epidemija koja
desetkuje stanovni{tvo. Poslednja je
bila epidemija takozvane {panske
groznice 1918. godine. Pre toga su
kroz istoriju prodefilovale druge,
veoma smrtonosne, zarazne bolesti
– kuga, kolera, crni pri{t, tuberku-
loza, difterija, velike boginje kao i
razne hemoragijske groznice koje
su odnosile milione `ivota i ~esto u
potpunosti menjale istorijske i
ekonomske prilike. Ljudi u razvi-
jenim zemljama gde se u ovom
smislu ve} dugo vodi dosta
bezbri`an `ivot, o tomepuno ne
razmi{ljaju, pa su mnogi sada pot-
puno zate~eni ovakvom situacijom.

[to se ti~e rapidnih testo-
va, uklju~uju}i i novi ID NOW
COVID-19 Test kompanije
Abbott,oni bi svakako olak{ali stan-
je u smislu ubrzane trija`e i bolje
kontrole epdemije. Tu medjutim
ima nekoliko problema koji se
odnose pre svega na dostupnost
kao i na vrstu raspolo`ivih testova.
Idealno bi bilo kada bi testovi bili
svima dostupni i to bi sigurno
pomoglo, ne samo u medicinskom
ve} i u psiholo{kom smislu. Veoma
je va`no znati ko je zara`en da bi
se spre~ilo preno{enje virusa na
druge. S obzirom da oko 80%
zara`enih imaju slabe ili ikakve
simptome, ogromna je mogu}nost
da neko ko i ne zna da je bolestan
zarazi druge. Takodje u ovakvoj
situaciji ljudi bi radi sopstvenog
mira voleli da znaju da li su
bolesni ili nisu, kao i da li su ve}
prele`ali COVID-19, da li je
bezbedno da se vrate na posao, da
putuju, da li da i dalje izbegavaju
socijalne kontakte ili ne.
Na`alost,ispostavilo se da nije
mogu}e dovoljno brzo proizvesti
toliki broj testova za celokupno
stanovni{tvo. Abbott je najavio
50,000 testova dnevno ali ~ak i sa
tolikom proizvodnjom treba mnogo
vremena da bi se proizveli testovi
za preko 300 miliona stanovnika u
ovoj zemlji. Ina~e, Abbott-ov test
je sli~an Polymerase chain reaction
(PCR) testu koji je do sada bio
standard, ali je baziran na novoj
(isothermal nucleic acid amplifica-
tion) technologiji, {to u prevodu
zna~i da mu nije potrebno nekoliko
ciklusa zagrevanja tako da se rezul-
tati dobijaju znatno br`e i sa

utro{kom manje reagenasa pa bi
trebalo da budu i jeftiniji.
Medjutim obe ove tehnologije
imaju svoja ograni~enja. Ti testovi
detektuju direktno prisustvo delova
virusa u uzorku i oni nam samo
mogu re}i (PCR ~ak i ne uvek
poudano) da li je kod nekoga virus
prisutan ili ne. Serolo{ki testovi
specifi~ni na antitela protiv
SARS-CoV2 bi nam dali daleko
korisnije informacije u smislu da li
je neko trenutno zara`en (ptisustvo
IgM antitela) ali takodje i da li je

osoba ve} prele`ala bolest odnosno
da li je imuna na ponovnu infekci-
ju (IgG titar).

Testiranje na antitela
zvu~i kao bolja opcija. Koliko
takvo testiranje moze pomo}i u
eventualnom skorom povratku
zemlje u normalu, mogu li ti
testovi biti masovnije dostupni?

- Serolo{ki testovi bi u
svakom slu~aju znatno pomogli

br`oj normalizaciji situacije.
Dragoceno bi bilo znati ko je ve}
prele`ao bolest a ko bi trebalo i
dalje da se ~uva od infekcije.
Naravno, u ovom momentu jo{
uvek ne znamo ni koliko traje imu-
nitet nakon izle~enja i to samo
vreme mo`e pokazati. Na`alost,
ova vrsta testiranja se vr{i samo u
laboratorijama i potrebno je neko-
liko dana da se dobiju rezultati iz
uzorka krvi. Zbog toga bi bilo
te{ko izvodljivo testirati celu popu-
laciju na ovaj na~in osim ukoliko

neko ne razvije neku novu br`u
tehnologiju za rapidne serolo{ke
testova, a to je za sada malo
verovatno. 

Umereni optimisti nam
obecavaju skori povratak u nor-
malnost, ali pesimisti ne veruju
da se normalnost mo`e desiti pre
vakcine na coronavirus. U najbol-
jem slucaju to je 18 meseci. Gde
smo trenutno u tom procesu i

kada vakcinu zaista mo`emo
o~ekivati?

- Te{ko je pouzdano
predvideti kako }e se stvari odvijati
jer je ovo potpuno nova situacija za
sve nas. Ovaj virus je po mnogo
~emu specifi~an i za sada nedo-
voljno poznat. Takodje, osobina
svih virusa je da se vremenom
menjaju, odnosno mutiraju, a u
kom pravcu }e te mutacijei}i osta-
je da vidimo. Postoji nekoliko
mogu}ih ishoda, od toga da virus
mutira u opasniji oblik, {to bi iza-

zvalo nove te{ko}e, do
toga da mutacije krenu u
pravcu slabljenja virulen-
cije, ~emu se nadamo jer
je to ve} bio slu~aj sa
nekim drugim virusima.

Bilo kako bilo,
na svim studijama na
kojima sam do sada radio
mi nikada nismo uspeli da
ispitamo vakcinu u
kra}em roku od 18 mese-
ci, i to u najboljem
slu~aju. Ovoga puta ceo
svet je anga`ovan i
mnoge firme rade na
razvoju vakcije. Nije toli-
ki problem vakcinu
napraviti, to se mo`e ura-
diti za mesec dana ili dva.
Vakcina ve} postoji u

nekoliko varijanti i moja firma ve}
radi na nekim od tih studija.
Problem je testirati vakcinu u jako
kratkom roku. Za to su potrebne
ozbiljne i dugotrajne studije jer
vakcina mora da bude ne samo
efikasna ve} i bezbedna. Tu ne sme
ni{ta da promakne jer se radi o
zdravlju velikog broja ljudi i sve
mora detaljno da se proveri pre
nego {to se odobri za upotrebu.

Drugi je problem koliko dugo }e
vakcina biti efikasna i da li }e u
medjuvremenu virus toliko mutirati
da }e morati da se prave nove var-
ijante vakcine kao {to je recimo
slu~aj sa sezonskim gripom.

Vide}emo kako }e se
stvari razvijati sa povratkom u
redovno stanje. Ako se ni{ta dra-
mati~no ne promeni najverovatnje
}emo ponovo do}i na normalu ili
onda kad se pojavi vakcina ili kad
ve}i deo populacije bude izlo`en
virusu i stekne prirodni imunitet.
Bilo bi zanimljivo videti koliko nas
je ve} imalo ovu infekciju a da
toga nismo svesni. Procene su da je
stvarni broj zara`enih izmedju 10 i
50 puta ve}i od broja do sada
utvrdjenih slu~ajeva.

[ta kao obi~an ~ovek
mislite o ovoj pandemiji, a kako
je vidite kao lekar koji je prak-
ti~no na izvoru desavanja?

- Nemam puno vremena
da mislim kao obi~an ~ovek jer
sam svakodneno anga`ovan na
pra}enju pacijenata koji su na res-
piratoru sa te{kim oblicima bolesti i
kojima je lek na kome radimo jed-
ina nada za pre`ivljavanje. Radi se
o 24-~asovnim de`urstvima koje
lekari iz moj tima i ja pokrivamo u
smenama i to mi ostavlja malo vre-
mena za razmi{ljanje o drugim
aspektima ove pandemije. Kada bi
~ovek posmatrao situaciju samo na
osnovu pra~enja medija nisam sigu-
ran kakav bi utisak mogao ste}i. Tu
sigurno ima dosta razli~itih infor-
macija, dezinformacija a verovatno
i politi~kih manipulacija, tako da je
mnogima verovatno te{ko da se u
svemu tome orijenti{u.

Medjutim, ako ima ne~eg
dobrog u ovoj situaciji to je {to je
ova pandemija alarmirala svet i
probudila svest o tome da je opas-
nost od velikih epidemija i dalje
realna. Ne samo od Corona virusa,
iz ovoga }emo se, nadam se, ipak
izvu}i bez katastrofalnih posledica
po ~ove~anstvo, ve} od drugih,
mnogo opasnijih infekcija koje
mogu da se pro{ire na sli~an na~in.
Dobro je da se u ovoj, kao i u
drugim zemljama ubrzano radi na
pobolj{alju kapaciteta, sredstava i
planova za za{titu od eventualnih
budu}ih epidemija.

Dr Dejan Gli{ovi} je
diplomirao u Beogradu, u Americi
je od 2006. O drugim zanimljivim
temama iz oblasti eksperimentalne
medicine i mnogim drugim aktuen-
lim pitanjima u vezi pandemije
Korona virusa u slede}em broju
Ogledala.


